
 روایت 2 نماینده از قانون انتخابات

 وضعیت نمایندگی الان خوب نیست 
 »مجلس برای تغییر قانون انتخابات و رساندن آن به انتخابات 
اسفند امسال شتاب دارد.« این جمله  خبری  است که تقریبا اکثر 
نمایندگان چه موافق و چه مخالف بر سر آن توافق دارند. طرحی 
که موجبات نگرانی برخی از کارشناسان و فعالان سیاسی را 
فراهم کرده و آن را اقدامی در راستای موضوع خالص سازی ای 
تفسیر می کنند که اخیرا هم رئیس پیشین مجلس مطرح 
کرده است. طرحی که گویا تاکنون کلیاتش تصویب شده و 
جزییات آن مانده. جزئیاتی که بخشی اش مربوط به وسیع تر 
کردن دایره  نظارت استصوابی حتی پس از انتخابات و تایید 
اعتبارنامه نماینده است و معنایی جز این ندارد که ممکن 
است شورای نگهبان -در صورت لزوم- نماینده را حتی حین 
وظایف نمایندگی اش، رد صلاحیت کند! طرحی که در صورت 
تصویب توسط مجلس و رفتن به شورای نگهبان، که باید آن را 
بررسی حقوقی کند تا با قانون اساسی در تضاد نباشد. برخی 
از نمایندگان حاضر به مصاحبه در این باره نیستند، ولی امان 
قلیچ شادمهر، نماینده گنبدکاوس در این باره به »خبرآنلاین« 
می گوید: »جزئیات قانون انتخابات در حال بررسی است و 
حتی شاید امروز فردا تمام شود. می ماند بررسی و تایید شورای 
نگهبان که پس از آن به دولت برای اجرا ابلاغ می شود.« شادمهر 
در مورد محدودیت های تازه این قانون برای نمایندگان نیز 
توضیح می دهد: »همکاران رای دادند. ما هم باید مطیع نظر 
جمع همکاران باشیم. اگر شورای نگهبان جاهایی از آن را ایراد 
حقوقی و فقهی بگیرد باز در کمیسیون ها بررسی می کنند و 
دوباره به صحن می آورند.« این نماینده در پاسخ به این که در 
رفت وبرگشت این مصوبه میان مجلس و شورای نگهبان آیا 
قانون مورد بحث به انتخابات اسفند امسال می رسد، اظهارداشت: 
»سعی می کنند برسانند. شتابی که دارند در این طرح موجب 
شده که سه هفته روزهای یکشنبه دو شیفته و سه شیفته کار 
کنند. سعی می کنند قانون را به انتخابات امسال برسانند. 
در شش ماه آینده احتمال می دهم مناقشات آن را هم در 
کمیسیون ها بررسی کنند و اراده این است که در انتخابات امسال 
اجرا بکنند.« از او درباره محدوده بایدها و نبایدهای رفتار نماینده 
در قانون جدید می پرسم و این که آیا این اقدام مجلس اختیارات 
نمایندگان را کمتر نمی کند؟ شادمهر ضمن این که به جنبه های 
خوب این قانون اشاره می کند، منکر ضعف بخش هایی از جزئیات 
آن نیست: »محدوده اختیارات نمایندگان در تک به تک قوانین 
مختلف آمده است. ماده های ۸، ۱۰، و ۱۲ این موارد آمده. 
به هرحال بررسی می شود. وضعیت نمایندگی الان خوب نیست. 
برخی نمایندگان کارهای اجرایی را دنبال می کنند در حالی که 
وظیفه شان این نیست. وظیفه نمایندگان قانون گذاری و نظارت 
است. الان نمایندگان کارهای اجرایی انجام می دهند و این قانون 
تا حدودی موجب می شود که نمایندگان وظایف قانونی شان را 
دنبال بکنند و از حوزه وظایف نمایندگی بیرون نزنند.« به گفته  
شادمهر قرار است بحث مربوط به محدوده ردصلاحیت ها در 
مجلس مطرح شود. او به جنبه های خوبی از برخی بندهای این 
قانون جدید انتخابات نیز اشاره می کند در عین اینکه انتقادهایی 
هم دارد: »افزایش تعداد نماینده باید تکلیفش مشخص بشود. 
چند دور معطل مانده. برخی شهرستان ها سرهم یک نماینده 
دارند درحالی که از نظر جمعیتی حائز شرایط هستند که هر 
کدام نماینده خودشان را داشته باشند. این درست است که باید 
قانون انتخابات تغییر بکند. البته من با کلیاتش موافقم. شاید در 
بعضی موارد نظرم را دادم و برخی موارد هم شاید مخالف باشم.«

  کجای دنیا چنین قانونی سابقه دارد؟
اما برخلاف نماینده گنبدکاوس که به نظر می آید مخالفت 
خود را با بخش هایی از این طرح مجلس علنی و رسانه ای 
نمی کند، شهریار حیدری، نماینده قصرشیرین درباره امکان 
ردصلاحیت نمایندگان پس از تصویب اعتبارنامه به خبرآنلاین 
می گوید: »این کار درستی نیست، نماینده دیگر امنیت ندارد 
کار کند. اگر بخواهند مانعی برای ادامه فعالیت نمایندگی 
ایجاد بکنند، با این قانون امکان پذیر می شود. فکر نمی کنم در 
این جایگاه کسی موافق این موضوع باشد. اما این که کسانی 
که برای شرکت در انتخابات صلاحیت ندارند، رد شوند، بحثی 
نیست.« او درباره احتمال ضعیف تر شدن مصونیت پارلمانی در 
قانون جدید، به خبرآنلاین اظهارداشت: » واقعیتش این است 
که چنین چیزی کار مجلس را مختل می کند. هیچ کجای دنیا 
چنین قانونی سابقه ندارد که در طول دوره نمایندگی بخواهند 
کسی را از ادامه وظیفه نمایندگی بازدارند! من امیدوارم این 

بخش اصلاح بشود.«

 وکیل جهانگیری:
 مگر شکایت قالیباف از جهانگیرى شخصی 

نیست؟ 
 اسحاق جهانگیری در پاسخ به سوالی درباره شکایت 
محمدباقر قالیباف از او به خاطر مناظره های انتخاباتی سال 
۱۳۹۶ گفته بود: »این رفتار از شوخی های دوران ما است 
که یک نامزد از نامزد دیگر به خاطر مسائل طرح شده در 
مناظره ها که مردم آن مباحث را شنیده و خود قضاوت 
کرده اند، شکایت می کند.«  در واکنش به این اظهارات، 
مشاور شخصی رییس مجلس گفت: »هشت سال ایشان با 
مردم شوخی کرد و آقای روحانی خندید، حالا با صدور حکم 
دادگاه، یک بار هم ما با آقای جهانگیری شوخی کنیم، مردم 
بخندند.« حالا مقیمی، وکیل اسحاق جهانگیری در گفت 
وگو با »انتخاب« به اظهارات مشاور رییس مجلس پاسخ 
داده و گفته است: »تلاش برای کسب رضایت کذب است و 
اینجانب به صراحت در جلسه دادگاه بحث اخذ رضایت را رد 
کردم.« وکیل جهانگیری همچنین با بیان اینکه شکایت آقای 
قالیباف شخصی است، گفت: »چگونه این روند با ابزار رئیس 
مجلس و از طریق مشاوران ایشان دنبال می شود؟ امیدواریم 
بدنبال تحت تاثیر قرار دادن دادگاه نباشد. « مقیمی همچنین 
با طرح این سوال که »بهتر نبود آقای قالیباف به جای شکایت، 
به ابهامات افکار عمومی جواب می داد؟  او همچنین درباره 
احتمال شکایت جهانگیری از قالیباف به خاطر اتهاماتی که 
به او نسبت داده شده بود، گفت: »اگر آقای جهانگیری اهل 
شکایت بود بخاطر اتهامات و نسبت های آقای قالیباف در آن 
مناظره و مطالب اخیر مشاور ایشان شکایت می کرد. لکن 

موکلم بدنبال ایجاد بدعت در رویه جاری مملکت نیستند.«

   آرمان ملی – مطهره شفیعی: خبر کوتاه 
بود: »علی شمخانی از دبیری شورای عالی امنیت 
ملی کناره گیری کرد« کمی بعد هم اعلام شد: 
»سردار علی اکبر احمدیان با حکم رهبر معظم 
انقلاب به عضویت در شورای عالی امنیت ملی 
درآمد و با حکم رئیس جمهور به عنوان دبیر 
این نهاد انتخاب شد.« روز یکشنبه شمخانی 
اقدام به انتشار شعری از محتشم کاشانی در 
صفحه شخصی اش در توئیتر کرد که نشان 
داد کناره گیری شمخانی از این سمت پس از 
۱۰ سال، قطعی است. او نوشت: »حرفی که در 
حجاب ز گفت و شنود بود / آخر به رمز گفت و به 
ایما شنود و رفت« اما چرا شمخانی رفت و چرا 
احمدیان آمد؟ علی شمخانی ۱۹ شهریور ۹۲ با 
حکم حسن روحانی به عنوان دبیر شورای عالی 
امنیت منصوب شد و برکرسی ای تکیه زد که 

پیش از آن متعلق به سعید جلیلی بود.
  شمخانی و انتقادات تندروها

 اصولگرایان انتظار داشتند در همان روزهای 
ابتدای آغاز دولت سیزدهم علی شمخانی از 
دبیری شورای عالی امنیت ملی کنار گذاشته 
شود اما چنین نشد و بر عکس او اقداماتی 
انجام داد که مورد توجه زیادی قرار گرفت 
از جمله داشتن نقش اصلی در بهبود روابط 
ایران و عربستان. دوازدهم اردیبهشت ۱۳7۹ 
عالی ترین نشان دولتی عربستان سعودی از 
سوی پادشاه این کشور به دریابان علی شمخانی، 
وزیر دفاع دولت اصلاحات عطا شد. برهمین 
اساس در دولت رئیسی هم مذاکرات شمخانی با 
»مساعد بن محمد العیبان« وزیر ایالتی و مشاور 
امنیت ملی عربستان منجر به برقراری روابط دو 
کشور پس از 7 سال شد. از همان زمان تندروی 
جریان اصولگرا بیش از همیشه بر طبل برکناری 
شمخانی کوبیدند. کیهان نوشته بود: »ارتقای 
سطح مذاکرات به سطح دبیری شورای عالی 
امنیت ملی، به درخواست طرف سعودی بود. 
تصمیماتی مانند تصمیم اخیر در یک دستگاه 
خاص تصمیم گیری نمی شود بلکه با هماهنگی 
دستگاه های مختلف صورت می پذیرد.« شمخانی 
پس از آن برای بهبود روابط کشور باهمسایگان 
به قطر و عراق هم سفر کرد و مذاکراتی انجام 
داد. از سوی دیگر میانه روی و تلاش برای صلح 
شمخانی در داخل و خارج کشور هم به مذاق 
تندروها خوش نیامد. ۱5 آبان ماه سال گذشته 
حسین جلالی، عضو جبهه پایداری در نطق میان 
دستورش گفته بود »چرا دبیر شورای امنیت ملی 

این کد واضح امنیتی را جدی نمی گیرد و روابط 
عاطفی و رفاقت با شخص ممنوع التصویر مانع 
از برخورد جدی با این شخص مفسد و محارب 
می شود. آقای شمخانی حفظ نظام از اوجب 
واجبات است. شما نباید رفاقت با خاتمی را بر 
اصل نظام اسلامی مقدم بدارید.«. گر چه شایعاتی 
در باره فعالیت های اقتصادی فرزندان شمخانی در 
شبکه های اجتماعی منتشر می شد ولی او همواره 
مشی میانه ای داشت و آخرین بازمانده دولت 

اصلاحات در دولت رئیسی بود
  پروژه اکبری هم جواب نداد

اما اوج تخریب شمخانی از سوی دلواپسان 
اصولگرا به پرونده علیرضا اکبری جاسوس اعدام 
شده ارتباط دارد. بخشی از اصولگرایان مدعی 
بودند که اکبری معاون شمخانی یعنی وزیر دفاع 
دولت اصلاحات است و از این طریق تبلیغات 
زیادی علیه دبیروقت شورای امنیت ملی کردند و 
در چنین فضایی برخی مدعی شدند دستگیری و 

صدور حکم اعدام اکبری، مقدمه ای برای برکناری 
شمخانی بوده است. این ادعا البته تکذیب شد. به 
اعتقاد نورنیوز رسانه نزدیک به شورای امنیت 
ملی، خبر دستگیری اکبری »فرصتی برای برخی 
افراد غیرمسئول فراهم آورد که با انتشار خبر های 
غیرواقعی و جهت دار سوژه های جدیدی برای 
ایجاد و تشدید اختلاف در داخل کشور بسازند.«

  سردار احمدیان کیست؟
سردار احمدیان )متولد سال ۱۳۴۰( که 
جایگزین شمخانی شد، رئیس مرکز راهبردی 
سپاه پاسداران و عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام است و از سال 7۶ الی 7۹ فرمانده نیروی 
دریایی سپاه پاسداران و از سال 7۹ تا ۸۶ ریاست 
ستاد مشترک سپاه پاسداران را برعهده داشت. 
وی از ابتدای تأسیس سپاه در این نهاد حضور 
داشته و وی با شروع عملیات فتح المبین در 
این عملیات شرکت کرد و پس از آن با توجه 
به سوابق موفق در سازماندهی سپاه استان 

بندرعباس، با ابلاغ فرمانده کل سپاه، مسئولیت 
سازماندهی و هماهنگی و تعیین فرماندهان و 
شورای فرماندهی منطقه ۶ سپاه در استان های 
بندرعباس، کرمان و سیستان و بلوچستان 
را برعهده گرفت و پس از آن به ریاست ستاد 
این منطقه منصوب شد و در همین دوران در 
عملیات خیبر، والفجر مقدماتی و والفجر ۳ حضور 
یافت. احمدیان از سال ۶۳ با تشکیل مناطق 
و قرارگاه های بزرگ 5 گانه سپاه به ریاست 
ستاد منطقه ۴ و قرارگاه نوح منصوب شد. این 
قرارگاه شامل استان های فارس، بوشهر، کرمان، 
کهگیلویه و بویراحمد، هرمزگان و یزد در کنار 
لشکرهای ۴۱ ثارا...، ۱۹ فجر، تیپ ۱۸ الغدیر، 
احمدبن موسی، امیرالمومنین، کوثر و المهدی 
بود و در همین مسئولیت در عملیات بدر شرکت 
کرده و همزمان با کار دریایی نیز آشنا شد. این 
سردار دفاع مقدس پس از پایان جنگ تحمیلی 
به سمت جانشین فرماندهی نیروی دریایی سپاه 
)در زمان تصدی دریابان شمخانی( منصوب 
شد و به تئوریزه کردن تجارب بزرگ دریایی 
دفاع مقدس خصوصاً مقابله با ناوگان متجاوز 
آمریکا همت گماشت و از جمله معماران اصلی 
نیروی دریایی جدید و بدیع سپاه که بر مبنای 
ایده های انقلاب شکل گرفته بود و همچنین از 
اولین نظریه پردازان ایده دفاع نامتقارن بود. دبیر 
جدید شورای عالی امنیت ملی از سال ۱۳7۹ 
به عنوان رئیس ستاد مشترک سپاه از سوی 
حضرت آیت ا... خامنه ای منصوب شد. وی در این 
دوران طرح تحول سازمانی سپاه را تهیه و پس از 
تصویب فرمانده کل قوا، زمینه اجرایی کردن آن 
را فراهم کرد و در اجرای این طرح، اهتمام فراوانی 
کرد. سردار احمدیان دانش آموخته دکتری 
دندان پزشکی از دانشگاه تهران و همچنین 
کارشناسی ارشد علوم دفاعی و دکترای مدیریت 

استراتژیک از دانشگاه عالی دفاع ملی است. 
  تکذیب مسئولیت جدید شمخانی

گفتنی است رسانه نزدیک به شورای عالی 
پست  به  مربوط  اخبار  ملی)شعام(  امنیت 
جدید علی شمخانی را تکذیب کرد. نورنیوز 
در خبری نوشت: برخی کانال های تلگرامی 
پس از اعلام کناره گیری دریابان شمخانی از 
دبیری شورای عالی امنیت ملی مدعی شدند 
که او به عنوان سفیر جدید ایران در عربستان 
سعودی منصوب شده است. بر اساس اطلاعات 
رسیده به نورنیوز، این خبر از اساس کذب بوده 

و صحت ندارد.
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اصولگرایان پس از 10 سال به آرزوی خود رسیدند

 دریابان رفت، دریادار آمد!
   علی اکبر احمدیان، به جای علی شمخانی دبیر شورای امنیت ملی شد        شمخانی آخرین بازمانده دولت اصلاحات در ساختار قدرت بود

  آرمان ملی- احسان اسقایی: بعد از بهبود روابط تهران و 
ریاض و آمادگی دو کشور برای گسترش روابط خود شایعاتی در 
مورد تمایل ایران و مصر در برقراری روابط دیپلماتیک شنیده شد. 
تحلیلگران مختلف جهان عرب نیز بر این مورد تاکید کردند که با 
توجه به تلاش های عربستان در حل مناقشات منطقه و نزدیکی به 
تهران، احتمالا بعد از اینکه برخی کشورهای حاشیه خلیج فارس 
روابط خود را با ایران بهبود خواهند داد، شاهد خواهیم بود که 
تلاش هایی به منظور پایان اختلافات بین تهران و قاهره آغاز خواهد 
شد. بعدها مشخص شد عراق به همان میزان که تلاش هایی برای 
برقراری روابط تهران- ریاض انجام داده، کوشیده تا به میانجیگر 
بین تهران و قاهره نیز تبدیل شود. به نظر می آید تمامی تلاش ها 
برای برقراری صلح و ثبات در منطقه به تحرکات عراق خلاصه 
نمی شود چرا که بر اساس اخباری که منتشر شده پادشاه عمان نیز 
در تحرکات دیپلماتیک خود بهبود رابطه بین ایران و مصر به منظور 
برقراری روابط دوجانبه این دو کشور را در دستور کار قرار داده است. 
برای  فراعنه  سرزمین  به  عمان  پادشاه  سفر    

میانجی گری
حسن هریدی، دستیار پیشین وزیر خارجه مصر در گفت وگو با 
روزنامه العرب با اشاره به سفر سلطان هیثم بن طارق، پادشاه عمان 
به مصر تاکید کرد که احتمال وساطت مسقط میان تهران و قاهره 
مطرح است و بعید نیست که در نشست سران دو کشور عمان و 
مصر مطرح شود. از سوی دیگر عماد جاد، مشاور مرکز مطالعات 
الاهرام نیز در گفت و گو با این روزنامه به سفر سلطان عمان به 
قاهره پرداخت و تاکید کرد که این کشور می تواند میان ایران و 

مصر میانجیگری کند. همچنین عبدا... بن ناصر الرحبی، سفیر 
عمان در قاهره در یک نشست خبری تاکید کرد که امیدواریم 
تمام اختلافات سیاسی موجود میان ایران و کشورهای عربی حل 
شود. حمد العرابی، وزیر خارجه پیشین مصر نیز اخیرا در گفت وگو 
با شبکه »صدی البلد« در اظهاراتی درخصوص روابط ایران و مصر 
گفت که هیچ مشکلی میان تهران و قاهره وجود ندارد. در هر 
دو کشور کارداری در سطح سفیر حضور دارد و در مرحله اخیر 

تلاش هایی برای گسترش روابط دو کشور انجام شده است.
  اول جولای و نشست امنیتی بین قاهره و تهران

 از سوی دیگر، یک منبع دیپلماتیک مصری اخیرا در گفت وگو 
با العربی الجدید اعلام کرد: اوایل ماه جولای نشست جدیدی میان 
مسئولان تهران و قاهره با وساطت بغداد برگزار خواهد شد و این 
نشست در بالاترین سطح نشست های امنیتی خواهد بود. این 
منبع که خواستار عدم فاش شدن نامش شده است، تاکید کرد 
که میانجیگری بغداد بعد از تلاش های عمان برای گسترش روابط 
ایران و مصر انجام شد. این منبع مصری می گوید که گشایش 
قاهره در روابطش با تهران بعد از میانجیگری های عراق و عمان 

اکنون بیشتر شده است.
  همه به دنبال همکاری منطقه ای

به نظر می رسد بعد از خروج تدریجی آمریکایی ها از منطقه 
و عدم تمایل آنها برای بازگشت به خاورمیانه به علت تمرکز به 
کنترل چین به بهانه مساله تایوان، کشورهای منطقه تلاش 
دارند در یک لحظه تاریخی به سمت حل اختلافات و کاهش 
تنش ها و افزایش همکاری ها به منظور رسیدن به هدفی مشترک 

حرکت کنند. هدفی که در طول سال هایی که خاورمیانه درگیر 
تنش های سیاسی و افراطی گری بود، عملا وجود نداشت. در طول 
یکدهه  گذشته به خصوص بعد از اتفاقاتی که در بهار عربی رخ  داد، 
کشورهای منطقه تجربیات بسیاری به دست آوردند. از جمله 
اینکه هر بار کشورهای فرامنطقه ای به منطقه پا گذاشته اند، جز 
خرابی و ناامنی ارمغانی به همراه نیاوردند. قبل از حضور آمریکا 
در منطقه ایران و عربستان هر چند اختلافاتی با هم داشتند اما 
تلاش می کردند به زیست مسالمت آمیز درکنار هم ادامه دهند 
اما با اشغال عراق مناقشات جدی بین نگاه کشورهای منطقه 
به خصوص ایران و عربستان در به روی آمدن دولت در این کشور 
به وجود آمد. عربستان تلاش کرد به منظور کنترل نفوذ تهران از 
برخی گروه های وابسته به خود حمایت کند. حمایتی که موجب 
شد از عراق تا سوریه و یمن به مرکزی برای درگیری تبدل شود اما 
در نهایت عربستان به این درک رسید که نمی تواند در برابر نفوذ 
تهران بیش از این هزینه کند و باید در نهایت به سمتی حرکت 
کند که با ایران و سایر کشورهای منطقه در مورد مسائل سیاسی، 
اقتصادی و خصوصا امنیتی به تفاهماتی دست یابد؛ تفاهماتی که 
در آینده نزدیک در صورت در کنار هم قرارگرفتن سه کشور مهم 
اسلامی یعنی مصر، ایران و عربستان و حتی ترکیه می تواند موجب 
ایجاد همکاری های مشترک در بین کشورهای اسلامی شود، 
همکاری هایی که در کمترین حالت ثبات را به منطقه بازگرداند و 
با توجه به منابع مالی کشورهای اسلامی از جمله قطر، عربستان 
می تواند به شکوفایی اقتصادی جهان تبدیل شده و کشورهای 

اسلامی وارد دوران جدیدی از تمدن سازی شوند. 

آرمان ملی از میانجی ها بین تهران و قاهره گزارش می دهد

تلاش سلطان عمان برای بهبود روابط ایران و مصر 

 مهدی مطهرنیا مطرح کرد: 
 بررسی جلسه محرمانه دولت 

»بایدن« با »سنا«
  برجام وارد فاز تازه شد؟

 هفته گذشته خبرها از یک جلسه محرمانه با 
موضوع برجام و با حضور سناتورهای آمریکایی 
حکایت داشت. خبری که این امید را در دل 
حامیان توافق هسته ای روشن کرد که شاید 
در آینده نزدیک تصمیمات موثری در خصوص 
توافق گرفته شود. با این حال سناتور جاش 
هاولی بعد از حضور در این جلسه گفت که توافق 
هسته ای بالقوه جدیدی موسوم به »کمتر 
در برابر کمتر« که در ماه های اخیر مطرح 
شده، در بخشی از جلسه توجیهی که او در 
آن شرکت کرد، مورد بحث قرار نگرفت و این 
توافق را رو به فروپاشی توصیف کرد. سناتور 
تیم کین هم اعتراف کرد که این جلسه فقط 
در حد به روزرسانی بوده و حرف جدیدی در 
آن زده نشده است. در ماه های اخیر تهران 
روابط خود را با ریاض بهبود بخشیده و برخی 
از تحلیل گران انتظار داشتند تا این بهبود 
در روابط بر روی ارتباط ایران و غرب هم اثر 
بگذارد. اما ظاهرا این امید بیهوده بوده است. 
مهدی مطهرنیا، کارشناس مسائل بین الملل 
در مورد جلسه محرمانه هفته گذشته در آمریکا 
با موضوع برجام به خبرآنلاین گفت: جلسه 
استماع گزارش دولت بایدن در ارتباط با برجام 
در مجلس سنای آمریکا مقوله ای بود که در 
ایران به آن اهمیت ویژه ای داده شد و به نظر 
می رسید که ایران تلاش دارد نشان دهد که 
ماجرای برجام تمام نشده است و به طبع جلسه 
سناتورها برای گرفتن تصمیمات جدید در 
این ارتباط است و این تصمیمات معطوف به 
ورود به مذاکرات مرتبط با برجام است. این 
برداشت خوشبینانه ای بود که در برخی از 
محافل سیاسی و اقتصادی مطرح شد. اهدافی 
در پس این دیدگاه وجود دارد که تلاش می کند 
به هر تقدیر وضع موجود را در ارتباط با برجام 
حفظ کند. من بارها گفته ام که برجام به عنوان 
برنامه جامع اقدام مشترک بین ایران و آمریکا 
که در سال ۲۰۱5 اجرا شد، ناقص متولد شد 
و از میان برداشته شد و اگرچه اسم آن وجود 
دارد و مرگ آن را هیچ کدام از طرفین به راحتی 
نمی پذیرد. با این وجود به نظر می رسد با وجود 
همه تلاش های رسانه ای که صورت می گیرد، 

برجام مرده است. 
  آمریکایی ها بارها گفته اند به برجام 

برمی گردند
 او تاکید کرد: آمریکایی ها بارها گفته اند به 
برجام برمی گردند اما تحریم های دوره برجامی 
و پسا برجامی را بر نخواهند داشت. دولت 
انقلابی سعی کرد یک دیپلماسی قدرتمندانه 
را به جای دیپلماسی سازشکارانه به کار ببرد و 
به اهدافی که رهبری جمهوری اسلامی ایران 
معین کرده اند یعنی برداشتن همه تحریم ها، 
راستی آزمایی و همچنین تعهد همه طرف های 
برجام به انجام تعهداتشان نائل آیند و ایران 
بتواند از مواهب برجام بهره مند شود. این 
دیپلماسی با مقاومت آمریکایی ها روبه رو شد. 
هم پیمانان آنها یعنی اروپایی ها هم با واشنگتن 
همراه شدند. حتی پرونده اختلافات ایران با 
آژانس بین المللی انرژی هسته ای هم دچار 
تغییر نشد و بارها شاهدیم که آمریکا اشخاص و 
سازمان ها و تشکیلاتی در درون و بیرون از ایران 
را در چارچوب پرونده هسته ای تحریم می کنند. 
مطهرنیا در مورد اینکه دولت رئیسی کماکان 
در مقابل پذیرش برجام گارد دارند یا انعطاف 
به خرج می دهند، توضیح داد: ایران، عربستان 
سعودی را که یکی از دشمنان جمهوری اسلامی 
ایران و ارزش های حاکم بر تهران می دانست، با 
میانجیگری چین و براثر انعطافی که از خود 
نشان داد با عربستان وارد مذاکره و رد و بدل 
کردن سفیر می شود. ریاض این مسائل را بررسی 
می کند و می داند که فشارهای موجود بر ایران 
باعث شده که وارد مذاکره با عربستانی شود. 
این مسائل از سوی پایتخت های غربی و عربی 
هم تحلیل می شود تا ببینند آیا ایران در واضع 
خود برای همکاری با کشورهای همسایه اقدام 
عملی انجام می دهد یا نه. ما مجبور هستیم تا 
برای عبور از کوه سخت تحریم ها، راهی بیابیم. 

 تحریم هاى جدید اتحادیه اروپا 
علیه ایران

وبگاه شورای اروپا با انتشار بیانیه ای از اعمال 
هشتمین بسته تحریمی اتحادیه اروپا علیه 
پنج فرد و دو نهاد ایرانی با ادعای دست داشتن 
در »نقض حقوق بشر« خبر داد. تحریم های 
جدید شامل سلمان آدینه وند، فرمانده فعلی 
یگان امداد نیروی انتظامی تهران بزرگ، 
سعید منتظرالمهدی سخنگوی فرماندهی کل 
انتظامی ایران، سید محمد امین آقامیری دبیر 
شورای عالی فضای مجازی، محسن نیک ورز 
دادستان شهرستان سیرجان و نادر مرادی 
معاون نظارت بر اماکن عمومی پلیس امنیت 
پایتخت می شود. همچنین بسیج دانشجویی 
و بنیاد تعاون سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
ایران نیز مشمول این تحریم ها شده اند. در این 
بیانیه، اتحادیه اروپا با مطرح کردن اظهاراتی 
مداخله جویانه درباره امور داخلی ایران 
خواستار »متوقف کردن صدور و اجرای حکم 
اعدام علیه معترضان و بازگردانی احکام اعدام 
صادر شده و در نظر گرفتن امکان طی کردن 

روند قانونی برای افراد بازداشت شده« شد. 

 

 تعیین تکلیف 
 انتخاباتی 

یک نماینده 

 دیروز عضو کمیسیون فرهنگی مجلس با بیان اینکه غیر 
خودی، نفوذی و کسانی که نظام را قبول ندارند حق ورود 
به عرصه انتخابات را ندارند، حال هر کسی و با هر تفکری 
می خواهد باشد، تأکید کرد: برای ما دیگر دسته بندی های 
سیاسی اصلاح طلب و اصولگرا وجود ندارد، بلکه برای ما 
دو معیار وجود دارد؛ انقلابی و ضدانقلابی که ورود ضد 
انقلاب ممنوع و انقلابی ها می توانند ورود کنند، لذا در این 
چهارچوب هر کسی بیاید ما در خدمتشان هستیم. حسین 
جلالی افزود:  همه باید برای حضور حداکثری مردم در 

انتخابات با حفظ اصول و ارزش ها تلاش کنند.

    

 طالبان
 گستاخ شده است

 حشمت ا... فلاحت پیشه رئیس کمیسیون امنیت ملی 
مجلس دهم گفت: همانطور که طالبان خلاف اصول و 
مقررات بین الملل و با زور بر افغانستان حاکم شد، همین 
زور را در مناسبات با کشورها به کار گرفته است.  این 
مسائل باعث شده که طالبان روز به روز گستاخ تر شود. 
کمااینکه همین روی کار آمدن طالبان چیزی حدود ۳ 
میلیون نفر به مهاجرین داخلی ایران اضافه کرد و این 
باری بود که طالبان بر دوش ایران گذاشت. متاسفانه 
بخش اعظمی از حقابه ای که به ایران باید داده شود 
برای تولید خشخاش را افغانستان دارد استفاده می کند.

 سردار احمدعلی گودرزی، فرمانده مرزبانی ناجا 
اظهارداشت: به کشورهای همسایه خودمان تذکر 
می دهیم که حسن همجواری را رعایت کنند و ما 
صبرمان تا حدودی است و نباید اجازه دهند از داخل 
کشورشان موضوعات ضد امنیتی انجام دهند. درگیری 
در برجک مرزبانی »مزه سر« هنگ مرزی سراوان حدود 
۲ ساعت با پایمردی رزمندگان مرزبانی سیستان و 
بلوچستان ادامه داشت. در این درگیری پنج نفر از 
بهترین همکاران من که سه نفر سرباز و ۲ نفر درجه دار 

مرزبانی به شهادت رسیدند و ۲ نفر نیز مجروح شدند.

 صبر ما 
هم حدى دارد

 شمخانی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و مشاور سیاسی رهبری شد

مقام معظم رهبری در حکمی، علی شمخانی را به عضویت مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و مشاورت سیاسی رهبری منصوب کردند. در متن حکم حضرت 
آیت ا... خامنه ای آمده است: جناب آقای شمخانی دام توفیقه جناب عالی را به 
عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام و مشاورت سیاسی رهبری منصوب 

می کنم. توفیقات شما را از خداوند متعال مسالت می نمایم.


